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نگاهی به پروژه های 
عمرانی و اقدامات مهم 
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ملیحه جهانبخش| مرکز پژوهش های شورای اسلامی 

شهر مشهد در راستای اهمیت و ضرورت بهره مندی 

از ظرفیـت مراکـز علمی و پژوهشـی و کمک رسـانی 

فکری به کمیسیون های تخصصی شورای اسلامی 

شـهر فعالیـت می کنـد. شناسـایی واقعیت هـای 

جدیـد و مطلوب برای چشم انداز مشـهد و تسری آن 

در بدنـه نظام شـهری، افزایـش اثربخشـی و کارایی 

فرایندهـای سیاسـت گذاری و کمـک به حاکمیـت 

تفکـر راهـبردی و آینده پژوهی در شـورای اسـلامی 

شـهر از اهداف مهم مرکـز پژوهش های شوراسـت.

مهـدی ناصحـی که سرپرسـت مرکـز پژوهش هـای 

شورای اسلامی شهر مشهد و نایب رئیس کمیسیون 

فرهنگـی و اجتماعـی شوراسـت، در ایـن گفت وگـو 

به تشریح اقدامات مهم این مرکز و مباحث فرهنگی 

و اجتماعی می پردازد.

! شـما رئیـس مرکـز  صحـی ب نا جنـا
پژوهش های شـورا هسـتید. اقدامات این 
مرکـز به چـه میـزان کاربـردی و عملیاتـی 

؟ سـت ا
بدنـه ایـن مرکز کاملا نخبگانی و کارشناسـی اسـت 

و وظایفـی که برایشـان تعریـف شـده، ایـن اسـت 

که سیاسـت شـورا را بتوانند در قالـب پژوهش های 

اشـتراک    دردسـترس بـرای اعضـای شـورا به

بگذارنـد و از آخریـن دسـتاوردهای علمـی در حوزه 

مدیریت شـهری بهره منـد شـویم. یازدهمیـن دوره 

کنفرانـس مدیریت شـهری با مشـارکت دانشـگاه 

فردوسـی و پژوهشگران نیز برگزار شد. مشاوره های 

علمـی به همـکاران بـرای تهیـه طرح هـا و لوایـح 

ازجمله این اقدامات اسـت. سـاختار ما بـرای اینکه 

بتوانیم پژوهش های راهبردی را دنبال کنیم، شاید 

کافـی نباشـد، اما اکنـون مشـارکت پژوهشـکده ها 

و دانشـکده ها را داریم و در حال انجام کار هسـتیم.

به نظـر ما مهم تریـن تکلیفـی که در مرکز پژوهش ها 

دنبال می کنیـم، پشتوانه سـازی علمی تصمیمات 

شوراسـت و در این مسـیر گام برمی داریم. جلسـات 

تخصصـی با حضـور اعضـای شـورا و کارشناسـان 

برگزار می کنیم، ارتباط خوبی با بنیاد ملی نخبگان 

داریم و بـا دانشـگاه ها پروژه های مشـترکی تعریف 

کرده ایـم که در حال انجام اسـت.

ارزیابـی شـما از ایـن دوره شـورا نسـبت 
به دوره های قبل چیست؟ قوت ها و ضعف ها 

را مطـرح کنید.
هـر دوره اقتضائات خود را دارد. شـاید مقایسـه بین 

دوره های مختلف کار صحیحی نباشد.  دردوره های 

قبـل بحران هایـی مثـل کرونـا رخ داد یا در این دوره 

محدودیـت منابـع و بدهـی داشـتیم. منتهـا اعضـا 

وقـت در شـورا در حـال پیگیـری هسـتند. تمام 

در دوره هایی توجه به زیرسـاخت ها کمتر بود و خط 

مـترو در دوره ای عقـب افتـاد. با توجـه به اینکه یکی 

از موضوعات مهم مدیریت شهری قطارشهری و مترو 

اسـت، در این دوره توجه ویژه ای به این موضوع شد.

شاید در برخی دوره ها به توسـعه فرهنگی یا مسائل 

حاشـیه شـهر توجه نشـده بود که در این دوره اتفاق 

افتـاد. توسـعه زیرسـاخت های ورزشـی، موضـوع 

زیباسـازی شـهری، سـاخت پل دهرود، آزادسـازی 

پـادگان، احـداث بوسـتان ها و پل ها و... جـزو نقاط 

قـوت این دوره از شوراسـت. آنچه اهمیـت دارد، این 

اسـت که شـیب خدمـت را به سـمت حاشـیه شـهر 

بردیـم. در زمینـه ضعف نیـز بایـد بگویم که در شـورا 

با حـوادث قهـری روبـه رو شـدیم. در مسـئله تفاوت 

دیدگاه ها شاید می توانستیم نگاه وحدت بخش تری 

در مسائل بین اعضای شورا داشته باشیم و اختلافات 

را درونـی حـل می کردیـم و به بیـرون نمی رفـت. من 

از مـردم عذرخواهـی می کنـم. زیـرا ایـن اختلافات 

جایـش در رسـانه نبـود. در چنیـن وضعیتـی مـردم 

کارهـای مثبـت را نمی بینند.

توجه به ارتقای زیرساخت های اجتماعی 
و فرهنگی از تأکیدات شـورای ششم بود.

در حـوزه فرهنگـی و اجتماعـی شـورای 
ششـم چه حرفـی برای گفـتن دارد؟

در ابتـدای ورود به شـورا حـوزه معاونـت فرهنگـی 

در جایگاه خودش قرار نداشت. بنابر دلایل مختلف 

مدیریت شـهری در موضـوع فرهنگـی دچار چالش 

بود. با توجه به سـابقه ای که اعضای شـورای ششـم 

در زمینـه فرهنگی دارنـد و مطالبـات فرهنگی مردم 

و اینکـه شـهر نیـز در ایـن حوزه مسـائل و مشـکلاتی 

داشت، گام اول سیاست گذاری، اقدامات فرهنگی 

بـود. در ایـن راسـتا کمیسـیون فرهنگـی اقدامـات 

متعـددی انجـام داد ازجملـه؛ پیش بینـی تشـکیل 

قرارگاه اجتماعی که جزو اولویت های اساسی بود،

ایجاد باشگاه های مخاطب محور، توسعه مخاطبان 

فعالیت های فرهنگی، تولیدات محتوایی متناسب 

با اوضـاع جامعـه و عبـور از اینکـه سـازمان فرهنگی 

ما فقط یک سـازمان مناسـبتی اسـت و فقـط در ایام 

مناسـبت ها فعالیـت می کند، طراحـی برنامه های 

راهـبردی، توسـعه زیرسـاختی فرهنگـی و برگزاری 

برنامه هـای فاخـر و بین المللـی در حـوزه فرهنگـی 

با توجـه به شـعار مدیریت شـهری در شـورای ششـم 

که «مشهد الرضا(ع) جهان شهر برکت و کرامت» است.

واسـپاری امور به مردم در حوزه های مختلف و جلب 

مشارکت ها نیز جزو اولویت ها بود. یکی از اتفاقات 

مهم در حوزه فرهنگی بازگشت جایگاه فرهنگی 

در حوزه شهرداری بود.  بسیاری از حوزه فرهنگی 

جدا شـده بودنـد. با توجـه به اینکـه حوزه های 

فرهنگـی و اجتماعی کاملا تخصصی اسـت،

جداشـدن نیروهـای فرهنگـی ضربه بسـیار 

سـنگینی به ایـن حـوزه زده بـود، امـا در ایـن 

دوره اتفاقـات خوبـی رقم خورد.

یکی از شعارهای شورای ششم حمایت 

از مسـاجد بـرای توسـعه امـور فرهنگـی 
و حل و فصل مشکلات شهروندی و تعامل 
با مدیریت شهری است. شاخص های این 

حمایت چه مواردی اسـت؟
ــوری  ــگاه مح ــک پای ــوان ی ــجد به عن ــوع مس موض

در محــلات موضــوع و مســئله مطالعه شــده قدیمی 

اســت. رویکرد توســعه مــا محله محور اســت. محلات 

به عنوان رکن شــهر مطرح هستند. بحث های بسیار 

و متفاوتــی در ایــن زمینــه انجــام شــد. اجماع بــر این 

ــن دوره  ــند. در ای ــور باش ــد مح ــاجد بای ــد که مس ش

مســجدمحوری را نه فقــط در حوزه هــای فرهنگــی،

بلکــه در شهرســازی و خدمات شــهری و حوزه هــای 

مختلــف حقوقــی و... پیش بینــی کردیــم و طــرح 

مســجدمحوری به تصویــب شــورا رســیده و در حــال 

پیگیــری اســت. مــا در ذیــل موضــوع طرح هــای 

زودبازده که جزو افتخارات این دوره اســت، موضوع 

بازسازی مســاجد، نماسازی مســاجد و تجهیز آن ها 

را مدنظر قرار دادیــم. اتفاقات درخورتوجهی در این 

حــوزه افتاده اســت.

در دوره اخیـر پیگیـری بـرای توسـعه 
خواهرخواندگی با شـهرهای دیگر کشور 
نیز در دسـتورکار بوده است. چه همکاری 
ملموس و متقابلی میان شهرداری مشهد 

و شـهرهای دیگـر رقـم خـورده اسـت؟
البتــه ایــن موضوعــی اســت که تشریفاتــی دنبــال 

می شــد و همین الان هم با چند شــهر خواهرخوانده 

هســتیم. رویکــرد ما ســامان دهی بحث دیپلماســی 

شــهری اســت. مرکــز ارتباطــات شــهری بــر اســاس 

تعلقــات منطقــه ای، مذهبــی، فرهنگــی، تاریخــی 

و تمدنــی خواهرخواندگی هــا دنبــال می شــود.

به نظــر می رســد بیشــتر از اینکــه از لحــاظ شــکلی 

وارد ایــن بحــث شــویم که البته ضرورت خــود را دارد،

بایــد به ســمت نگاه هــای راهــبردی و همکاری های 

بین بخشــی بیــن شــهرهای مختلــف برویــم. با توجه 

به اینکه مشــهد در حوزه های فنی، خدمات شهری،

ــد  ــاوا پیــشرو اســت، بای فضــای ســبز، فرهنگــی و ف

ایــن خواهرخواندگی ها به عقــد قراردادهایی برای 

همکاری ها منجر شــود و سیاســت ما در دوره ششــم 

توســعه ایــن همکاری هاســت.

عضو شورا و رئیس مرکز پژوهش هاى شوراى اسلامى شهر مشهد از پیشینه مصوبات شورا مى گوید

پشتوانه علمی تصمیمات شورا با مرکز پژوهش ها


